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OmavaHtsuses 
a!ustas uus 

Hige
Ü liõ p i l  as o m a v a lit su s e  ja a n u a r ik u in e  
pommuudis tõi avalikkuse ette pintsakus ja 
lipsus esmakursuslase, kuid juba kogenud 
ühiskonnaelu aktivisti Anto Liivati. "Paistab, et 
siin koolis on aastatega asjad enamvähem paika 
loksunud," ütleb EBSi 100%-line stipendiaat

" M i n g e i d  
tähelepanuväärsemaid konflikte ei ole ma veel 
märganud."
Omavalitsuse president Birgit Vainer ei taha 
endise asepresidendi Oliver Vainolaga tekkinud 
konflikti põhjustest rääkida; "Las tema nime 
ümber säilib omavalitsuse asepresidendi aura." 
Vainola väidab, et Vainer kasutas teda 
jooksupoisina ning arvas omavalitsusest välja 
ebaseaduslikult.

Loe lk. 3

FnfopFa po<e ainuM mäng
Mis saab siis, kui juhendaja 
kedagi eelistab ning soovib 
õppetöösse tuua "särtsu ja 
p õ n e v u s t ? "  V a ld e k o  
P u u lin n a  e r a v i i s i l i s e d  
nõuanded ühele võistkonnale 
vallandasid teiste Vnfopia 
mängus osalejate südames 
viha ja solvumise. Teadmine, 
et "see on ainult mäng," ei 
suutnud ebaausas võistluses 
kaotaj aid lohutada.

Loe )k. 2

Mâ re t#p eksam tõi kaasa eksmati
R a h v u s v a h e lise  äri noormees. Saatuse tahtel näidispoomise,"
esimese kursuse tudengi tuli asi aga ilmsiks ning rektor O lav Aarna,
Kristjan Keerti asemel rektoraat otstas Keerti "Teise ja  kolm anda
ilmus inglise keele AfaAž e k s m a tr ik u le e r id a .  korruse vahel seinal

eksamit tegema teine "T ahtsim e teha jah  rippuv EBSi üliõpilase

eetikakoodeks ei ole 
lihtsalt paber!"
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E S T O N IA N  B U S IN E S S  

SC H O O L

Kuidas saab EBSi 
t u d e n g  õ p p i d a  
T a l l i n n a  
P e d a g o o g i k a -  
ü lik o o lis , kuidas  
näeb tudengielu välja 
H o l l a n d i s ?  
Kogemusi 
j%ogaycAoo/'ist jagab 
Marge Tärks.

Marge Tärks Loe lk. 6

E n n

Kas kolm pluss kaks 
annab kokku viie? 
3+2 süsteemist, mis 
sü g ise l ka E B Sis  
rakendub , räägib  
õppeprorektor Madis 
Lepik.

Madis Lepik
Loe lk. 7
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O i l C l u b  kor r a l dab  
m ärtsis järjek ord se  
EBSi seitsmevõistluse, 
kus t e i v a s h ü p e  on 
o h u t u s e  m õ t t e s  
asendatud 200 meetri 
jooksuga.

Loe lk. 8

A v a l i k u  h a l d u s e  
erileheküljelt leiad  
intervjuu EBSi parima 
õ p p e j õ u  A r n o  
Almanniga, tudengite 
a r v a m u s i  j a  
praktikaelamusi.

Arno Almann Loe tk. 4-5



Avaiikioeng e-kommerstist
11. martsi! toimub EBSi aulas saksa 
professori Manfred Lahnsteini avaük loeng 
teemal - De/Man^
Väljapaistva majandus- ja rahanduseksperdi 
Lahnsteini inglisekeelne loeng käsitleb e- 
kaubanduse tagam aid ja  tegelikkust, 
intemetiäri piiratust, aktsiaturu võimalusi 
ning edukuse reegleid.

v Õppima tutid uued hiintased
7. veebruaril anti Eesti üliõpilaspiletid 28-le 
uuele Hiina magistrandile, mis kasvatas EBSi 
h iin a  tudengkonna 58 -liik m elisek s. 
Kevadsemestri avamisel osalesid kõrged 
Hiina esindajad Eestis; suursaadik Cong Jun, 
nõunik Du Yiping ja atashee Lu Yi.

Koorieiu keeb
S egakoor p idas 22 .-24 . v eeb ru aril 
laululaagrit ning avab 1. märtsist oma 
veebilehe aadressiga http://koor.ebs.ee. 26. 
märtsil toimub EBSis segakoori kontsert.

Senat arutas iõputöödega seonduvat
EBSi senat arutas jaanuaris toimunud 
väljasõiduistungil lõputööde koostamise ja 
kaitsmisega seotud probleeme.
Suurimateks muredeks selles valdkonnas on, 
et paljud üliõpilased ei asu lõputööde 
kirjutamisele kohe peale deklareerimist, vaid 
alles vahearuande nädalal.
Ebaselgus eelkaitsmise ja  põhikaitsmise 
erinevuses on kaasa toonud kurioosseid 
juhtumeid: eelkaitsmisel hea hinnangu 
saanud tööd kukuvad põhikaitsmisel läbi.
Lahendusena pakkusid istungil osalenud 
tugevdada kontrolli lõputöö valmimise 
protsessi üle ning eel- ja põhikaitsmise 
komisjonide sama koosseisu.
Kaitsmiskomisjonidesse soovitati kaasata 
rohkem praktikuid ning toetada juhendaja 
õigust lõputööd hinnata, kuna just tema on 
se lles  kõ ige kom peten tsem . Ehkki 
k a i ts m is k o m is jo n  on o ts u s tu s te s  
autonoomne, peaks tal siiski olema kohustus 
antud hindeid põhjendada.

tn to p ia  k ü tt is  
K i r e d  K u u m a k s

Edaspidistele mängus osalejatele nõuandeks 
niipalju, et oluline on jägida nii reeglistikku 
kirjeldavat wMHMa/'i, ajalehte kui ka 
kõmuudiseid, pidevalt omavahel suhelda 
ning mitte peljata juhendajatelt abi paluda. 
Mäng annab ka õppetunni firm ade 
omavahelise austuse ja eetilisuse vajadusest 
vaatamata sellele, et on "siiski ainult mäng."

Kadri Lindpere

"See on ainult mäng", kõlas sageii ütlus 
veebruarikuu esimeste! nädalate! peetud 
igaaastase Intopia mängu käigus. Viha, 
kurbus, rõõm ja kättemaks valitsesid 
vaheldumisi kolmanda kursuse tudengite 
meeli.
Üks päev oli mängu mõistes terve kvartal, 
seega oli igal langetatud otsusel suur tähtsus. 
Mäng oli huvitav ning arendas nii analüütilist 
mõtlemist kui ka meeskonnatöö oskusi. 
Avaldusid mitmed seni väljapaistmatud 
isiksuse omadused, nii head kui ka halvad.
Iga meeskond sai esimeseks ülesandeks 
valida tegevusala. Juhendajate abiga jõuti 
otsusteni: loodi seitse tootjafirmat ning vaid 
üks hulgimüüja. Kõik paistis äärmiselt 
huvitav, kuna eeldused korraliku konkurentsi 
ning tulevaste lepingupartnerite jaoks olid 
olemas. Esimene päev oli vast kõige 
pingelisem, sest nii reegleid kui ka erinevaid 
valikuid oli enam kui palju. Jälgiti turu 
olukorda, arutati võimalusi ja  vahetati 
i n f o r m a t s i o o n i ,  k ä i s id  t i h e d a d  
läbirääkimised ning hoogne äritegevus. Teise 
kvartali alguseks oli nii mõnigi firma valesti 
tehtud otsuste ja  reeglite vääritimõistmise 
tõttu madalseisus, kuid kiire tegutsemisega

suudeti see parandada ning kõik sujus 
pingeliselt ja põnevalt.
Otsuseid aitasid langetada nii iga päeva lõpus 
ilm unud jä rg m ise  päeva tu ru se isu  
prognoosiv  a jaleht Gazeffe kui ka 
hommikune trükisoe kõmuleht 
Samuti jagasid  kasulikke nõuandeid 
juhendajad Juta Tikk, Peep Sillandi ja 
subjektiivne Valdeko Puulinn, kelle 
p e r s o n a a l s e d  k o n s u l t a t s i o o n i d  
hulgimüügifirmale mängu lõppfaasis teiste 
mängurite seas tohutu pahameele ja  intriigid 
vallandasid.

Mõnede mängus kasutatavate reeglite ja 
võim aluste m itteselg itam ine teistele 
firmadele andis hulgimüüjatele suure 
edumaa ning tekitas ebavõrdsust. Härra 
Puulinna enda sõnul oli tegemist sooviga 
tuua lõppfaasi "särtsu ja põnevust." Kõik 
seni ladusalt sujunud ettevõtmised tegid 
kannapöörde, sest hakati püüdma igal 
võimalikul moel hulgimüüjate senist seisu 
kehvemaks muuta. Ometi oli mäng juba 
lõppemas ning kõikide Intopia valikutega 
kursis olnud Puulinn oli toiminud sedavõrd 
põhjalikult, et mingeid olulisi muutusi kaasa 
tuua ei õnnestunud. Kõikide ülejäänud 
mängurite hinge jäi vaid ebameeldiv tunne 
ning pettumus algul nii kasuliku, võrdse ja 
huvitavana tundunud võistluse suhtes.

E s m a k u r s u s t a s e  h u H u m e e t n e  
ptaan kukkus täbi

Päevaõppe osa
konna kaudu  
jõudis

seletuskiri 
esimese kursuse 
üliõpilase haleda 
looga. Paraku 
see rektoraadil 
silmi märjaks ei 
v õ tn u d  n in g  
Kristjan Keert 
otsu sta ti eks- 
matrikuleerida. 

K r is tja n  K e e r t , r a h v u sv a h e lis e  
ärijuhtimise esimese kursuse tudeng, 
põhjendab teise inimese saatmist inglise 
keele up eksamit tegema sõnadega:
"Elu nõuab oma."
Lühidalt oli seletuskiri järgmine: Keert 
maksis järeleksami tasu 200 krooni ära j a läks 
õppima. Jõudis vaid 10 minutit õppida, kui 
ema helistas ning teatas isaga juhtunud 
õnnetusest. Noormees pidi koju, Saaremaale 
toeks sõitma. Kuna perekonna rahalised 
ressursid pole kiita ja Keerti sõbrad teadsid 
sellest, pakkusid nad tema eest eksami 
tegemist. Krisljan vaidles küll vastu, aga 
sõbrad helistasid pidevalt j a käisid talle peale. 
Kolm tundi enne eksamit teatasid sõbrad, et 
nad on siiski otsustanud eksamile minna ja nii 
see pahandus siis juhtus. "Ma ei kiida ei enda 
ega ka oma sõprade teguviisi heaks ja 
tahaksin nii enda kui teiste eest vabandada,"

lis a s  K e e rt d e m a g o o g ia s t  tu lv i l  
seletuskitjale.
Eksamil avastas Keerti inglise keele 
õppejõud Anne Lelumees, et Keerti töö küll 
laekus, kuid autorit ennast polnud 
eksaminandide seas näha. Noormeest, kes 
end arupärimise peale Keertiks nimetas ja 
oma õppejõuks Lelumeest, nägi Lelumees 
aga esimest korda elus.
Seletuskiija alla on rektor Olav Aarna 
kihutanud käsitsi oma ettepaneku:
1. K ristjan Keert eksm atrikuleerida 
üliõpilaseetika jämeda rikkumise eest.
2. Avaldada seletuskiri koos 
käskkirjaga.
Tudengileht leiab, et Keerti juhtum pole 
esimene ega viimane samast vallast. Ka 
copy-pa-yfe tehnika on m, isegi magistrandide 
hulgas, kellel peaks võrreldes esimese 
kursuse bakalaureustega nii kogemusi kui 
arukust jätkuma. Näiteks kiijutas 1999. aasta 
kevadel üks magistrand oma äriplaani maha 
EBSi õppejõu Ülle Pihlaku tööst, kes selle 
loomulikult kohe ära tundis. Magistrand jäi 
EBSil tookord eksmatrikuleerimata ning 
lõpetas GraJMa?e Dfp/owm ga 2000. aasta 
sügisel. Praegu töötab antud inimene 
Tallinnas vastutusrikkal kohal.
Aarna ütleb TWeMgi/e/ze/e, et Keerti 
eksm atrik u leerid a  pole m itte tem a 
ainuisikuline, vaid rektoraati kuuluva 15

inimese ühine otsus. "Tahtsime teha jah 
näidispoomise," räägib Aarna, "Teise ja 
kolmanda korruse vahel seinal rippuv EBSi 
üliõpilase eetikakoodeks ei ole lihtsalt 
paber!" Viimase paari aasta jooksul ei ole 
sam al põh jusel rohkem  tudengeid  
eksmatrikuleeritud, kuna õppejõud pole 
nende avastatud juhtumeid rektoraadini 
viinud.
K ristjan  K eert ise leiab, et tem a 
eksmatrikuleerimine pole õiglane, sest isa 
tervislik olukord oli peale selgroovigastust 
tõesti raske. Samuti rääkis ta Tallinna tagasi 
jõudes inglise keele õppejõule kõik 
puhtsüdamlikult ära ja palus juhtunu pärast 
vabandust. Olav Aarna kommenteerib: 
"Viitamine eksamitasu kaotsiminekule on 
täiesti alusetu. Puhtsüdamlikult oleks tulnud 
hoopis enne eksamit olukord õppejõule ära 
seletada ja kokku leppida uus eksamiaeg." 
Samas võib aga nentida, et ühe tudengi 
eksmatt võib mõjuda hästi nende eetikale, 
kes siiamaani pole vahele jäänud. Ka on 
selline teguviis kooli poolt aus nende 
üliõpilaste suhtes, kes sätestatud korrast 
kinni peavad ning ootamatustest teatavad, 
õppimisega kõvasti vaeva näevad ja oma 
töid-eksameid ise teevad.

Anne Oja, Karen Veidik

http://koor.ebs.ee


SStiEa)<ap<är a s e d  m a n ö ö v r id  võ i m u k o r id o r id e s
Jaanuari keskel saabus omavalitsuse 
presidendilt Birgit Valnerilt pommuudis: 
üks omavalitsuse liige vahetatakse välja. 
Kuna leht oli juba trükis ja asi polnud ka 
ametlikult vormistatud, pidi laiem üldsus 
jääma ootama.
Nädalapäevad hiljem ütles Vainer, et ta ei 
taha Oliver Vainolast rääkida ning tema 
mainet rikkuda, sest EBS Gümnaasiumi 
lõpetanud noormees on alles esimesel 
kursusel ning peab veetma kooliseinte vahel 
mitmeid aastaid. "Las tema nime ümber 
säilib omavalitsuse asepresidendi aura," 
rääkis Vainer, kuid mainis siiski, et konfliktid 
kulmineerusid balli korraldamisel ning 
O liv eri o sa lem ise l ü liõ p ila s firm a s
Omavalitsuse endine asepresident Oliver 
Vainola vastas 7:/JengZ/aAe arupärimisele, et 
tema ei ole teinud suulist ega kiijalikku 
avaldust omavalitsuse asepresidendi kohalt 
tagasi astumiseks. Enda väljavahetamist 
A nto L iivaku  vastu  põ h jen d as  ta 
omavalitsuse presidendi Birgit Valneri 
suvaga. "Ütlesin Birgitile, et meie koostöö 
isiklikul tasandil on lõppenud, sest ma ei saa 
olla tema jooksupoiss 24 tundi ööpäevas."

Valnerit tunneb Vainola enda sõnul lapsest 
saati. Vainer tundvat Vainolat vaid kaks 
aastat - alates sellest, kui Oliveri ema Birgiti 
ema firmasse tööle läks.
O m a ü l l a tu s e k s  l e id i s  V a in o la  
sõnavahetusele järgneval päeval EÜLi listist 
m e ili p e a lk ir ja g a  "U u d ise d  EBS 
Üliõpilasomavalitsusest", kus Birgit Vainer 
teatas otsusest Oliver Vainola EBSi 
Ü liõpilasom avalitsusest välja arvata. 
Vainola väitele, et teda on üliõpilasi 
esindama valinud esinduse liikmed, vastas 
Vainer, et valiti hoopis teda koos 
meeskonnaga ning peale konflikti tema kui 
meeskonna juhiga pole Vainolal enam 
omavalitsusse asja.
Birgit Vainer täpsustab, et oma otsuses ei 
lä h tu n u d  ta  s u v a s t ,  v a id  E B S i 
Üliõpilasomavalitsuse põhikirja punktist 
number 53, mis ütleb järgmist: "Kui tekib 
olukord, mis vältimatult nõuab otsuse 
vastuvõtm ist ning Ü liõpilasesinduse 
kokkukutsumine osutub võimatuks, võib 
president selle lahendam iseks teha 
erakorralise otsuse. Ta peab oma käitumist 
põhjendama järgneval Üliõpilasesinduse 
koosolekul, mis tuleb kokku kutsuda

hiljem alt kahe nädala jooksul. Kui 
Ü liõpilasesinduse koosolek leiab, et 
langetatud otsus polnud Üliõpilaskonnale 
kasulik või et olukord ei nõudnud vältimatult 
erakorralise otsuse langetamist, tühistab ta 
presidendi otsuse ning teeb seejärel 
vajadusel uue otsuse."
Sündmuste kronoloogia
04.01.2002 Oliver Vainola esitas suuliselt 
lah k u m isp a lv e  n ing  v ä lis ta s  kõ ik  
koostöövõimalused.
0 8 . 0 1 . 2 0 0 2  t o i m u s  E B S i  
Üliõpilasom avalitsuse. koosolek, kus 
käskkiijaga number 3 kinnitasid Vainer ja 
Reiner-Latõshev Vainola lahkumispalve ja 
määrasid uueks asepresidendiks Liivati.
12.01.2002 saatis Vainer EÜLi ja EBSi 
personali listi kiija muudatustest EBSi 
Üliõpilasomavalitsuses.
15.01.2002 kiijutas Vainola EÜLi listi,et 
tema ei ole mingit lahkumisavaldust andnud.
24.01.2002 kiitis EBSi Üliõpilasesindus 
ühehäälselt omavalitsuse otsuse heaks, 
Vainola koosolekul ei viibinud ning tulemata 
jätmisest ette ei teatanud.
Allikas: ÜOV president Birgit Vainer

Anne Oja

Vastab üHõpHasomavaHtsuse 
asep resid en t Anto Liivat

Kuidas pälvisid aktivisti staatuse?
Lõpetasin keskkooli täiesti tavalises 
Mustamäe koolis, Tallinna 32. keskkoolis. 
See kool oli hiljem üheks Avatud Eesti Fondi 
poolt välja valitud pilootkoolidest, kus nii 
koolikultuuris kui õppimise kvaliteedis 
toimus hüppeline areng. Olin 8. klassis, just 
sellises eas, kus ei olnud populaarne olla hea 
laps. Me tegime igasugust koerust, lükkasime 
näiteks telefoniputkasid ümber. Minu jaoks 
sai määravaks minu eesti keele ja kiijanduse 
õpetaja Hannes Voolmaa, kes töötas ühtlasi

Avatud Eesti Fondis. Tema koijas kamba 
kaheksanda klassi poisse kokku ja ütles et 
korraldab Tallinnas Põhjamaade Ministrite 
Nõukogu konverentsi ja äkki me tahame teda 
aidata. See avaldas meile muljet ning siis 
hakkasingi nägema alternatiive oleskelule. 
Veendusin, et selline tegutsemine on päris 
põnev.
Kuidas sa EBSi üliõpilasomavalitsusse 
jõudsid?
Otsustasin, et käin siin koolis selleks, et 
õppida. Kuna tööd jätkub mujal ka, siis mül 
ei olnud üldse plaani end üliõpilasesinduse 
ega omavalitsusega siduda. Seda tõestab ka 
fakt, et ma ei püüdnud kandideerida 
korralistel valimistel. Omavalitsusse sattusin 
aga Birgit Valneriga peetud läbirääkimiste 
tulemusena. Eelkõige võibolla sellepärast, et 
Birgit ja teised omavalitsuse liikmed leiavad, 
et minust võiks olla esinduse töös kasu ja et 
ma oma kogemustega suudaksin kogu 
üliõpilaskonna heaks midagi ära teha. Me 
leppisime konkreetselt kokku ka tegevuse ja 
vastutuse valdkonnad. Ma ei saa ennast 
umbmääraselt siduda ega taha ennast lõhki 
rebida, et olen eestseisuse liige ja valmis 24 
tundi midagi tegema. Minu roll on formaalse 
tö ö k o rra ld u se  ü lev a a ta m in e , se lle  
t ä i u s t a m i n e  j a  p a r a n d a m i n e :  
dokumentatsiooni ülevaatamine ja  muu 
ametlik pool.
Mida vastaksid suvalisele tudengile, kes 
tahab teada, mida sa tema heaks teed?
Kui tuleb suvaline tudeng ja tahab teada, 
mida mina tema jaoks teen, siis peab sellel 
nn. tudengil X olema kontseptsioon, mida, 
millises valdkonnas ja millise küsimuse 
lahendamisel ma tema jaoks midagi teen. 
Siis võib sellel teemal edasi rääkida. 
Muidugi võiks ju  igasuguseid ilusaid 
kontseptsioone välja mõelda.
Kõige tähtsam on ehk see, et ma püüan anda 
endast parima, kui mõni tudeng tahab 
üliõpilasesinduse poole pöörduda mingi 
m ure, e ttep an ek u  või m is iganes 
küsimusega. Sellisel juhul olen ma seäl 
olemas, valmis rakendama oma oskusi, 
võimeid ja kogemusi vastava probleemi 
lahendamiseks.

Seega siiamaani suuremaid probleeme 
pole ette tulnud?
Ei. Olen mõistnud, et ka rektoraadi ja 
üliõpilasesinduse vahel on väga hea koostöö 
ja teineteisemõistmine. Paistab, et siin koolis 
on aastatega asjad enamvähem paika 
loksunud. Mingeid tähelepanuväärsemaid 
konflikte ei ole ma veel märganud.
Kas tuleb ka selline päev, kui sind võib 
koolis näha teksades?
Üks päev vist isegi on olnud, kui käisin 
koolis teksade ja kampsuniga. Mingil 
põhjusel oli mül siit vaja lihtsalt läbi astuda, 
enne kui L õuna-Eesti sügavustesse 
põgenesin. Mind näeb pintsakuta ka 
spordisaalis ja sõpradega linnas aega viites. 
Tegelikult pole ei lips ega pintsak mingi 
s ta a tu s e  sü m b o l v õ i v e e n d u n u d  
tõekspidamine, et ilma ei saaks. Põhjus on 
väga lihtne, asi on pigem selles, mida peale 
kooli teen. Ametialases suhtlemises on omad 
traditsioonid ja kriteeriumid välja kujunenud 
ning mül ei ole võimalik vahepeal koju 
riideid vahetama minna.
Milline on sinu soov EBSi üliõpilastele?
Mulle endale meeldib palju rohkem rääkida 
ideaalidest ja mittemateriaalsest maailmast 
kui sellest, mis igapäevases sagimises 
ümberringi toimub. Seetõttu on ka minu soov 
selline nagu ta on. Ma soovin, et iga 
üliõpilane leiaks oma tee, aga käiks seda 
niimoodi, et ei tambiks ära teiste teid. 
Materiaalses maailmas tuleks silmas pidada 
ideaale ja  neid ei tohi igapäevaste 
toimetamiste keskel ära unustada. Soovin, et 
igaüks leiaks ka võimaluse aeg maha võtta ja 
järele mõelda, mis on tema igapäevase 
sebimise tegelik mõte.
Täispikk intervjuu avaliku halduse esimese 
kursuse üliõpilase Anto Liivatiga on 
T u d e n g i l e h e  k o d u l e h e k ü l j e l  
http://ajaleht.ebs.ee

Küsitles Jaak Roosaare

Karjäärikeskus meedias
Jaan u a ris  and is nüüd ju b a  endine 
kaijäärikeskuse juhataja Birgit Vainer 
intervjuu portaalile Sekretar.ee, kus kiitis 
EBSi tudengite konkurentsivõimet tööturul. 
"Kui otsitakse sekretäri või sekretär-juhiabi, 
siis tavaliselt võidab EBSi Kaijäärikeskuse 
kandidaat," ütles Vainer. Edu põhjusena tõi ta 
välja EBSi heäl tasemel võõrkeeleõppe ja 
väga hea informaatikabaasi võrreldes teiste 
Eesti kõrgkoolidega. Intervjuud võib lugeda 
nii kuukiija Sekretar.ee jaanuarinumbrist kui 
intemetiaadressilt www.sekretar.ee.

Uus Karjäärikeskuse juhataja
Karjäärikeskuse uueks juhatajaks sai 
veebruaris EBSi 100%-line stipendiaat Anna- 
Liisa Sisask. Sisask peab oma ülesandeks 
kaijäärikeskuse tööd tõhustada ning tuua 
keskus tudengile füüsiliselt lähemale. 
K evadsem estril toimuvad ka mitmed 
koolitused ja  seminarid. Sisask võtab 
tudengeid vastu kolmapäeviti kell 12-14, 
kaij äärikeskuse telefon on endiselt 6651313.

EBS kavandab uut veebi
IT teenistuse juht Olev Loitme kiijutab 

et lisaks arvuti 
tööjaamade uuendamisele jõudis jaanuaris 
igapäevasesse kasutusse õppeinfosüsteem 
(ÕIS) ning ellu kutsuti veebi töörühm. See 
töörühm koostab uue veebi sisu ja  struktuuri, 
valmistab projektülesande töö tellimiseks 
hankekonkursi kaudu, viib selle läbi, valib töö 
teostaja ning juurutab uue lahenduse.
Selleks, et tulemus õnnestuks ja rahuldaks 
enamuse soove ning vajadusi, kutsub Loitme 
olemasolevate mateijalidega tutvuma EBSi 
l o k a a l v õ r g u s  a s u k o h a g a  
O : \ I n f o r m a a t i k a i n s t i t u u t \ I T  
Teenistus\Public\Veeb uus\ning heade 
asjakohaste mõtete omanikke oodatakse 
kaasa lööma. Tudengile ei ole mateijal sellelt 
aadressilt paraku kättesaadav.

Õppejõud harjutasid kõnetehnikat
Jaanuaris õpetas EBSi õppejõududele 
kõnetehnikat EMA lavakunstikateedri 
õppejõud Anne Türnpu. Kuna õppejõudude 
huvi oli väga suur, toimus kohe mitu 
lisakursust. Iga osaleja sai teada, millised on 
tema hääleaparaadi tugevad ja nõrgad küljed, 
kuidas valmistuda avalikuks esinemiseks, 
kuidas kontrollida oma hingamist, hääle 
tämbrit, kõne rütmi ja meloodiat. Päevaõppe 
direktor Kaire Kroos leiab

et se ll in e  k u rsu s  a ita s  
õppejõudkonnal ka ühte sulada ja üksteist 
tundma õppida.
Kursuste juhendaja Anne Türnpu nentis, et 
ehkki EBSi õppejõud lavalaudadel tööd ei 
leiaks, saavad nad auditooriumis hakkama 
küll. Kurvaks tegi teda aga fakt, et EBSi 
auditooriumid kujutavad endast "akustilisi 
kirste", kus tuleb kuulajateni jõudmiseks 
eriliselt pingutada.

V

Anto Liivat
Kui aus olla, siis uus üliõpilasesindaja 
Anto Liivat jääb silma eelkõige ühe 
kummalise esmakursuslasena, kes alati 
lips ees ja portfell näpus koolis tähtsa 
näoga ringi toimetab. Nagu järgnevalt 
lugeda võite, pole Anto mitte ainult tähtsa 
näoga, vaid ka sügava sisu ja hämmastava 
kogemustepagasiga tudeng, kellel on 
väljakujunenud arvamused ja selged 
visioonid.

http://ajaleht.ebs.ee
http://www.sekretar.ee


Tudeng Amo Almann emtusälevas.
Professor Arno Almann võtab tudengeid 
vastu ka oma kodus, valmistab ette iga 
lo e n g u  n in g  k u tsu b  k õ ik i N õva  
inimtühjadeie luidetele. Peale selle on ta 
õppejõud, kes sai tudengitelt eelmisel 
semestril kõrgeima hinde ning kelle maine ei 
piirdu ainult EBSiga.
Rääkige oma üliõpilaspõlvest.
Pikalt või lühidalt? Kui lühidalt, siis ülikooli 
astu-sin Tartus ja valik oli õigusteadus-kond. 
See toi-mus suhte-liselt ammu, aasta oli 1969ja 
ma loen en-nast kas naivi-stide või kuld-sete 
kuue-kümnendate põlvkonna esindajaks, 
kellel oli soov ühiskonda muuta. Võimalus oli 
sulanduda ühiskonna võimustruktuuri j a muuta 
seda seestpoolt.
Tahtsin tegelikult saada füüsikuks, kuid 1969. 
aasta oli ühiskonnas noorte aktiviseerumise 
aasta. Selle ajendiks olid Tšehhi sündmused 
1968. aastal ja  väga paljud meist otsustasid 
minna õppima kas psühholoogiat, ajalugu või 
juurat kui ühiskonnakorralduslikke aineid. Aga 
üliõpilasaeg oli nagu üliõpilasaeg ikka ja ega 
me tänastest üliõpilastest palju ei erinenud.
Mis juhtus Teiega praktikal?
Tudengite praktika oli tol ajal väga tõsine 
p rak tik a . Ju r is tid  p id id  tegem a nii 
majandusjuristi praktika, uurijapraktika ja ka 
halduspraktika. Uurijapraktikal oli mül 
igasuguseid seiklusi ja ma olen ka laiba veest 
välja tõmmanud ja enesetapjast poonu nööri 
k ü lje s t m aha lõ ig anud . Õ lle teh ases  
majandusjurist praktikat tehes võtsin vastu 
kohutavalt palju pretensioone. Kujutage ette, 
suveajal ei olnud kauplustes õlut ja limonaadi! 
Rajooni täitevkomitees haldusjuristi praktikal 
olles koostasin rajooni majanduse arengu 
plaani järgmiseks aastaks. Üldiselt visati meid 
kõiki praktika ajal vette ja enamus ujus välja!
Kas vastab tõele, et olete kirjutanud kõnesid 
Arnold Rüütlile?
Vastab küll, sest üks minu ametitest Tallinnas 
tollases Ülemnõukogu Presiidiumis oli juhtida

meeskondi, kes kõnesid kiijutasid. Aga 
kuivõrd on seäl nüüd minu autorsust? Mõned 
mõtted on kindlasti!
Üks EBSi vilistlane mainis, et tolleaegsed 
Rüütli kõned olid palju paremad kui 
praegused.
Nende kõnedega nähti küllalt palju vaeva, sest 
periood oli erandlik. Rahva ootused olid väga 
suured, aga ka vastasseis oli väga suur. Ma ei 
pea siin silmas ainult Venemaad, vaid terve 
maailm oli hämmingus, et suure impeeriumi 
küljest monteeritakse tükk lahti. Sõnumit tuli 
anda nii rahvale, nii itta kui läände. See nõudis 
väga tõsist tööd ja iga sõna läbikaalumist, mis 
võibolla stabiilse demokraatia tingimustes ei 
ole nii oluline. Sõnum jõudis kohale, sest Eesti 
on üle kümne aasta iseseisev riik ja arvestatav 
partner nii Idas kui Läänes.
Millised on need hea kõne ja hea esinemise 
saladused?
Kui hakkasin noore õppejõuna - see on 
esimesel aastal pärast ülikooli lõpetamist 
õpetama neljandat kursust ... Kujutate ette?! 
Koos üliõpilasklubides käinud ja  tüdrukutele 
silma heitnud - nüüd on nad sinu tudengid! 
Küsisin oma vanalt kateedrijuhatajalt 
professor Aabner Uustalilt, et kas tal on anda 
algajale mõni juhend. Ta vaatas mulle otsaja 
ütles niimoodi: "Ega siin midagi eriti keerulist 
ei ole. Tee endale asi korralikult selgeks!" Kui 
oled endale asja selgeks teinud, püüa see 
niiviisi edasi anda, et teised sellest midagi aru 
saaksidja kui nad aru ei saa, tee vahepeal mõni 
nali.
Ma olen seda õpetust siiamaani püüdnud 
järgida. Olen 30 aastat õpetanud ja ei ole seda 
pattu veel teinud, et lähen auditooriumisse ja 
ei ole selle kursuse seda loengut ette 
valmistanud. Ja mõnikord võtab mül ka 
esimese kursuse loengu ettevalmistamine 
õudselt palju aega, sest pean loengu esitama 
tänase päeva kontekstis. Tõsi, ma ei pane 
kõiki asju kirja, aga mül on oma süsteem, 
kuidas asju meelde jätta ja esitada. Ja kui ma 
loengus vaatan tudengite õnnetuid nägusid - 
õigusained on rasked ja  igavad ained - siis teen 
mõne nalja.
Minu jaoks on tudeng eeskätt minu noorem 
kolleeg, kellele pean midagi endast andma ja 
ma ei taha teda petta, kui mül midagi anda 
pole.
Kas olla aktiivne ja teha karjääri poliitikas 
osalemata on võimalik?
Kuidas seda nüüd öelda? Poliitikas osale
mine on mitme-tahuline, me kõik osaleme 
polii-tikas. Me kõik realiseerime mingeid 
polii-tilisi valikuid ja tuleb aru anda kas need 
on meie või teiste vali-kud. Ja kui need 
valikud ei meel-di, tekib vajadus ise osaleda 
vali-kute loomisel. Elada ühis-konnas ja olla 
temast vaba on praktiliselt võimatu!
Nüüd on küsimus, kui aktiivselt osaleda. Mina 
olen noortele alati soovitanud võimalikult 
aktiivselt osaleda, sest kui sina ei osale, keegi 
ikka osaleb. Poliitikas ja  ühiskonna

k o rra ld uses tüh ja  
kohta ei ole, kui pole 
massilist osalemist, 
tulevad poliitikasse 
n e e d ,  k e s  o n  
kibestunud, pettunud 
v õ i k a r j e r i s t i d .  
Ühiskonnal on raske, 
kui valitsema hakkab 
k o r p o r a t i i v n e  
kaqerism.
M i d a  t a h a t e  

lugejale
öelda?
Mida ma üldse tahaks 
tu d e n g ile  ö e ld a?  
Lihtne inimlik soov 
on, et püstitage endale 
kõrgeid eesmärke! 
Saage oma erialal

Perekonna keskel: isa süles paremal on beebi Ärgo Almann, praegune 
EBSi tudeng ja vasakul Lauri Almann, sama kooli õppejõud.

Ajalooline sündmus 12. mail 1990, mil allkirjastatakse Leedu, Eesti ja Läti lepingut ühtsusest 
ja koostööst. Paremalt: Lennart Meri (välisminister), Amo Almann (EV Ülemnõukogu 
esimehe riiginõunik), Vytautas Landsbergis (Leedu Ülemnõukogu esimees), Amold Rüütel 
(EV Ülemnõukogu esimees), Peep Jahilo (praegune Eesti suursaadik Norras), tema selja taga 
Edgar Savisaar, kellele järgnevad Anatolis Gorbunovs (Läti Ülemnõukogu esimees), Taniel 
Märtmaa j a Ülo Nugis.
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S ä r a v a i m  t ä h t  a v a ü k u  h a l d u s e  
t a e v a s  -  p r o f e s s o r  A l m a n n

parimaks, jõudke tippu! Ärge rahulduge 
keskpärasusega. Keskpärane ja hall inimene 
on igav inimene. Ja veel - jääge noorteks!
Olen õnnelik, et minu üliõpilaspõlv pole 
lõppenud, kuna olen saanud enamuse oma 
elust olla üliõpilaste hulgas. See on esitanud 
mulle kõrgeid nõudmisi, kuna ma ei taha olla 
hall ja igav. Õppejõu ja üliõpilase suhe on 
partnerlus, kolleegide suhe. Õppejõud on ka 
valmis tudengit aitama tipu poole. Kui tudeng 
ja õppejõud on ühel pool joont ja nende vastas 
on teadmiste määratu maailm, tunnevad 
mõlemad end hästi ja ühiskond liigub edasi.
Kui tahad teada, mida rääkis professor 
Almann nõukogude ajast, praegustest

noortest ja ettevõtetest poliitikas, loe 
intervjuu täispikka varianti Tudengilehe 
koduleheküljel http://ajaleht.ebs.ee!

Küsitles Anne Oja

2 5 % õige teema valik 
25 % õige j uhendaj a valik 
25% inimlik õnn 
25% tudengi enda töö

T u d en g ite  a r v a m u s  õ p p e k a v a s t
Õppekava tugevused
Õppekava tunnustatud teiste ülikoolide poolt 
Õigusained mitmekesised ja tugevad 
Korralik baas majandusainetes 
Õppeainete omavaheline seotus 
Tugevam keeleõpe kui teistes koolides 
Üliõpilased saavad õppejõudusid välja 
vahetada
Ained annavad hea ülevaate ühiskonnast ning 
erialast
Tasemel õppejõud on oma ala spetsialistid 
Võimalik valida mitme võõrkeele vahel 
Paraneb võimalus saada töökohta 
Õppematerjalid hästi kättesaadavad

Õ p p ek o rra ld u s  av a tu d  ja  tu d en g id  
informeeritud
Tänapäeva trende järgiv ning paindlik 
õppekava
Suunitlus ELile ja rahvusvahelisusele 
Õppekava nõrkused
Vähe välislektoreidj a valikaineid 
Spetsialiseerumisvõimalus puudub 
Vähe grupitöid ja praktilist tegevust 
Majandusained pealiskaudsed 
Baasained liialt majandusõppe kesksed 
IT-alaseid loenguid ikkagi liiga vähe 
Võõrkeelte valik pole piisav 
Ained jaotuvad semestrite vahel ebaühtlaselt

Augud tunniplaanis
Liiga vähe kultuurpoliitilisi aineid
Miks valisid praegused haldurid just
EBSi?
EBS on tunnustatud
Väikesed õpperühmad, parem kontakt 
õppejõuga
K o o l i s  k a s u t a t a k s e  k a a s a e g s e t  
õppemetoodikat
Õiguse, majanduse ja  juhtimise ained 
tasakaalus
Kooli asukoht Tallinnas
Tasuline haridus lubab koolitajalt kvaliteeti
nõuda

EBS suhtub tudengitesse hästi ja läheneb 
individuaalselt
Võimalus õppida välism aal ja  saada 
topeltdiplom
Atraktiivsed stipendiumid 
Õppekaval praktiline suunitlus 
Meeldiv tööatmosfaär 
Paindlik õppekava vastab tööturule
Allikas: tudengite seas läbi viidud uurimus 
2001. sügisel

http://ajaleht.ebs.ee
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Avaliku halduse bakalaureuseõpe
Bakalaureuseõppe õppekava annab alusbaasi 
avaliku halduse, õiguse, majandus- ja  
sotsiaalteaduste ning juhtimise valdkonnast 
ning on vastavuses kõrgematele ametnikele 
k e h te s ta tu d  a te s te e r im is n õ u e te g a .  
O m an d a tak se  v a ja lik u d  te a d m ise d  
informaatikast ja riigi andmekorraldusest ning 
läbitakse põhjalik keeleõppe programm. 
Õppekavas on ette nähtud ka erialane praktika, 
lõputöö koostamine ja  kaitsm ine või 
koondeksami sooritamine. Dünaamilise 
õppeprogram m i eesm ärgiks on anda

Professorid
*Professor Olav Aarna: 
halduspoliitika/hariduspoliitika 
*Professor Amo Almann: õppetooli juhataja, 
avalik haldus, haldusõiguse erikursus, 
regionaalpoliitika ja planeerimine, riigiõigus 
Lektorid
*Kaire Kroos: Political Reforms in ECE 
*Anna Laido: avalik haldus, avaliku halduse 
alused, kursusetöö avalikus halduses 
Lauri Almann: rahvusvahelise õiguse alused 
Kai Amos: tööõigus 
Gert Antsu: Euroopa integratsioon 
Urmas Arumäe: äriõigus 
Toomas Johanson: finantsõigus

süsteemsed ja tasakaalustatud alusteadmised. 
Konkurentsivõime tugevdamise seisukohalt 
ning tulevase kaijääri huvides on kasulik 
e d a s i n e  s p e t s i a l i s e e r u m i n e  
magistriprogrammi või täiendkoolituste 
käigus.
Avaliku halduse magistriprogramm
2002. aasta septembrist läheb EBS samaselt 
te is te  E esti ü lik oo lideg a  üle uuele 
haridusmudelile, mille kohaselt järgneb 3- 
aastasele bakalaureuseõppele (120 ainepunki) 
2-aastane magistriõpe (80 ainepunki). 
Magistriõpe süvendab teadmisi avaliku

Madis Kallion: äriõigus, tööõigus 
Keit Kasemets: Euroopa integratsioon 
Tiiä Kruusmaa: tööõigus 
Lea Liigus: Euroopa Liidu ajalugu ja 
institutsioonid
Inken Logberg: Euroopa integratsioon 
Aap Neljas: Euroopa integratsioon 
Oivo Rein: ergonoomika, esmaabi 
Aase Sammelselg: tsiviilõigus 
Margit Sarv: politoloogia 
Tiiä Siir: asjaajamine ja arhiivindus, 
praktika
Niina Siitam: tööõigus 
Uno Veering: avalik haldus 
* koosseisulised õppejõud

halduse erinevates valdkondades ning kätkeb 
endas spetsialiseerumise võimalust kolmel 
suunal: riigihaldus ja  halduspoliitika, 
regionaalne haldus ja kohalik omavalitsus 
ning suhtekorraldus ja konfliktide juhtimine. 
Avaliku halduse bakalaureuseõppe 160 
ainepunki ulatuses omandanutel on võimalus 
saada magistrikraad ühe aastaga, läbides 
magistriprogrammi 40 ainepunkti ulatuses. 
Antud õppekava lõpetaja teadmised ja 
oskused vastavad  riig i kõrgem atele  
ametnikele ja kohaliku omavalitsuse juhtidele 
ning nõunikele esitatud nõuetele.

[Professor Amo Almann)Professor Olav Aarna

Ha!dumd jagavad suva) saadud  
praktikaetamusi

EBSi avaliku halduse eriala esimese 
praktika sooritasid eelmise aasta suvel 28 
inim est - 15 päevase ja 13 õhtuse avaliku 
halduse õppevormi üliõpilast, kellest 
enamik õpib bakalaureuseõppe IV 
kursusel. Nii praktikandid, ametiasutused 
kui ka EBS jäid toimunuga rahule.
Vastavalt praktikajuhendile om andati 
praktilisi kogemusi nelja nädala jooksul 
erinevates ametiasutustes. Populaarseimaks 
praktikumi sooritamise kohaks osutus 
tarbijakaitseamet, EBSi tudengeid võis aga 
kohata ka Keskkonna-, Majandus-, Kaitse-, 
Sotsiaalm inisteerium is ning kohaliku 
omavalituse üksustes.
EBSi halduritel konkurentsieelis
Vesteldes professor Amo Almanni ja lektor 
Anna Laidoga selgus, et halduse praktikandid 
ei pühkinudki tolmu, kastnud lilli ega keetnud 
ülemusele kohvi või kui seda ette tuligi, siis 
vähemalt mitte põhitegevusena.
Tekib õigustatud küsimus: mida kujutab 
en d ast EB Si h a ld u rite  p rak tik u m ? 
Praktikajuhendisse on kaasatud klausel, mille 
kohaselt ei ole praktikum pelgalt igapäevaste 
tööülesannete täitmine mõnes ametiasutuses, 
vaid spetsiifilise ülesande lahendamine. 
Professor Almann kommenteerib: "Üldjuhul 
p rak tika  üle m uret ei tunta. EBSi 
p ra k tik a ju h e n d  ee ld ab  k o n k re e tse  
tööülesande täitmist üliõpilaste poolt, mis 
tõstab praktikakoha huvi meie tudengite 
vastu."
Hetkel võib juba kogemusele toetudes väita, 
et selline lisatingimus muudab EBSi tudengi 
tööandjale märksa atraktiivsemaks. Mõneti 
lih tsustub  prak tikakoha leidm ine ja  
konkretiseerub üliõpilase tegevus, mis aga 
omakorda võimaldab paremini kasutada 
õpinguaastate jooksul omandatud teadmisi.
Tudeng koostas va lla  arengukava  
kontseptsiooni
BPA IV kursuse üliõpilane Kätlin Klippberg 
rakendas oma teadmisi Nõlva Vallavalitsuses. 
Tudengil tuli täita ühtekokku kolm ülesannet: 
aidata kaasa valla veebilehekülje loomisele ja 
Perakülapäevade korraldam isele ning 
koostada puuduv arengukava kontseptsioon, 
mis seaduse kohaselt peab olema igal vallal. 
Arengukava koostamine on iseenesest

töömahukas projekt, mis nõuab põhjalikku 
analüüsi ning kohalike olude tundmist. 
Ülesannetega edukat toimetulekut tõendab 
kõige adekvaatsemalt praktika juhendaja, 
Nõlva vallavanema Tõnu Eevardi positiivne 
hinnang. Viimase kinnitusel võetakse Kätlini 
ettepanekud ja  järeldused täies mahus 
arvesse. "Hoolimata raskest majanduslikust 
olukorrast vallas ja  vallavalitsuses, sain 
p o s iti iv se  kogem use n ing  esim ese 
ettekujutuse riigiasutuse ja ametniku tööst," 
kommenteerib Kätlin oma toimetusi Nõlva 
vallas.
Majandusministeeriumis oli teiste seas 
praktikal ka Kadri Mats (ÕBH). Kadril tuli 
lahendada keerukas ning pühendumist 
nõudev ülesanne: tudeng töötas välja 
tööstuspargi loomise ja  finantseerimise 
kriteeriumid. Tähelepanuväärne oli ka nelja 
üliõpilase, Meelis Laube, Janne Palmeti, Laur 
Sam bliku ja  K erttu Talviku projekt 
T arb ijaka itseam etis . Selle  laiem aks 
eesmärgiks oli esile tõsta probleemseid 
teenustevaldkondi, dokumenteerida tarbija 
suhtumist erinevatesse teenustesse ning 
julgustada koostööd teenuse pakkujate ning 
tarbijate vahel.
BPA IV kursuse tudengi Katrin Heinla 
p ra k tik u m  S ak sam aa l R o sen h e im i 
linnavalitsuse rahandusosakonnas kujutab 
endast siiani veel ainulaadset juhtumit. 
Katrini põhieesmärgiks oli tutvuda sealse 
administratiivse korraldusega, samas tuli tal 
täita ka mitmeid praktilisi ülesandeid, näiteks 
kontrollida eelarve tulusid ja kulusid. Katrin 
hindab oma kogemust igati väärtuslikuks, sest 
lisaks töökogemusele Saksamaa avalikus 
sektoris võim aldas julge ettevõtm ine 
praktiseerida keelt ning panna ennast proovile 
võõrastes oludes. Katrini asjalikkust ja 
töökust hinnati mitte üksnes kiitvate 
hinnangute, vaid ka südamliku lillekimbuga 
praktika lõpupäeval.
Tagasiside mõlemalt poolt suurepärane
Professor Almanni sõnul tulid kõik tudengid 
püstitatud ülesannetega toime. Praktikakohas 
tä ide tu d  tag as is id ean k ee tid e  põhjal 
kokkuvõtet tehes võib välja tuua mõned enim 
m ain itud  aspek tid . K õrgelt h innati 
praktikantide häid erialaseid ja õigusalaseid 
teadmisi, suhtlemisoskust, orienteerumist 
peamistes avaliku halduse probleemides ja

arenemisvõimelisust.
Üldjuhul oli ka tudengite hinnang valitud 
am etikohas va litsev a le  a tm osfäärile  
positiivne. Helen Hindrichson BPA IV 
kursuselt räägib: "Suhtumine oli mõistev ja 
toetav. Alati pakuti abi ja nõu, kui ma seda 
vajasin." Katrin Heinla sõnul ei tulnud 
Saksamaal sooritatud praktika käigus kordagi 
puudust juhendava poole sõbralikkusest ega 
abivalmidusest, pigem tundis Katrin end lausa 
külalisena.

Tudengitele tehti tööpakkumisi
Praktikatulemused õhutasid tegema mitmele 
tudengile tööpakkumisi. Näiteks jätkab 
Margit Kuuse (BPA IV kursuselt) koostööd 
S o ts ia a lm in is te e r iu m ig a  n ing  tem a 
k u r s u s e k a a s l a n e  O l e g  A n d z u l i s  
t a r b i j a k a i t s e a m e t i g a .  Ka  H e l e n  
H i n d r i c h s o n i l e  k i n n i t a t i  p ä r a s t  
Kaitseministeeriumis veedetud nelja nädalat, 
et tudengil on vastavas ametiasutuses reaalsed 
kaijäärivõimalused. Samas soovitati Helenil 
täiendada riigi kaitsevaldkonnaga seotud 
teadmisi ning astuda Kaitseliitu. Oma 
seisukohta antud küsimuses väljendas Helen 
järgmiselt: "Plaan astuda oli küll olemas, kuid 
see jäi teostamata, kuna oleks võtnud liiga 
palju aega ning hetkel on lõpetamine ja 
sellega seonduv tähtsam." Kokkuvõttes võib 
järeldada, et praktika ei ole mitte ainult 
eeltingimus bakalaureusekraadi saamiseks ja 
oma teadmiste rakendamiseks, vaid ka 
võimalus end heast küljest näidata ja luua 
sidemeid tulevikuks.
Soovitus tulevastele praktikantidele
Kätlin Klippberg, kes õpib avaliku halduse IV 
kursusel, räägib oma kogemusest: "Praktika 
on positiivne kogemus, milleta mina küll 
avalikus sektoris tööle ei julgeks asuda. Neli 
aastat teooriat ei tee kellestki riigiametnikku. 
Praktika abiga tekib hoopis teistsuguse 
arusaam õpitust ja tulevikuperspektiividest. 
Ärge kartke, te tulete praktikatööga edukalt 
toime. Juhendajatest riigiametnikud ei ole ju 
krimpsus kollid ning peale selle valite te 
praktikakoha ja tööülesanded asjatundlike 
juhendajate abil. Te ei ole esimesed, kes 
p r a k t i k a t  t e e v a d !  Ka r t k e  p i g e m 
praktikaaruannete kaitsmist, sest targa jutu 
kautamisest siinkohal kasu ei ole, kui te ei 
tea, m ida k irju tasite  ja  m ida õieti

praktikatööna tegite ning millist kasu sellest 
kogemusest saite."
Avaliku halduse eriala CMrrtCM/MFM vifae

1998. aastal avati EBSis avaliku 
halduse õppesuund

2001. aastal olid suvepraktikal 
esimesed 28 bakalaureuseõppe 
haldurit
2001. aasta lõpus pälvis õppekava 
riikliku akrediteeringu 
praegu õpib EBSis avalikku haldust 
138 üliõpilast

Praktika ülesehitus
Avaliku halduse õppekavas ettenähtud 
praktika toimub 6. ja 7. õppesemestri vaheajal 
ja  kestab neli nädalat, maht ulatub 5 
ainepunktini. Praktikakohaks valib üliõpilane 
iseseisvalt mõne valitsus- või erandkorras 
m uu r i i g i a s u t u s e  või  k o h a l i k u  
omavalitsusüksuse. Olles leidnud sobiva 
koha peab üliõpilane esitama deklaratsiooni, 
mis sisaldab muude andmete seas ka praktika 
käigus lahendatavat, praktikakoha esindajaga 
kooskõlastatud konkreetset ülesannet. 
Järgneb praktika ise - määratletud ülesande 
t ä i t m i n e  v a l i t u d  a m e t i a s u t u s e s .  
Lõpustaadium seisneb praktikaaruande 
esitamises, kaitsmises ning hindamises. 
Lõpphinde kujunemisel mängib tähtsat rolli 
ka praktikapoolse juhendaja hinnang 
üliõpilasele.
Praktika eesmärgid:
* õppekava raames omandatud teoreetiliste 

teadmiste ja oskuste kinnistamine
* tutvumine praktilise töö-, suhete- ja 

asjaajamiskorraldusega avaliku halduse 
organisatsioonis

w materjali kogumine bakalaureusetöö 
teemaga seonduvate probleemide osas

* üliõpilase senise ettevalmistuse tasemest 
lähtuva ja  avaliku halduse praktika 
vajadustest tu leneva ülesande või 
ülesannete lahendamine, töötulemuste 
vormistamine ja kaitsmine

Allikas: praktika juhend avaliku halduse 
eriala üliõpilastele.

Karen Veidik



K u id as m uuta  õp in gu id  m itm e k e s is e m a k s ?
Infotulvas on põhjendamatult kaduma 
tä in u d  ü l iõ p i la s t e l e  v ä ä r t u s l ik  
informatsioon: Asfon/a/i ^cA ^/1
(EBSi) ja Tallinna Pedagoogikaülikooli 
(TPÜ) vahel sõlm itud leping, mis 
võim aldab tudengil astuda valitud  
loen gu te  raam es k ü la lisü liõ p ila se  
staatusesse ja muuta õpingud sisukamaks. 
EBSi ja  TPU vahel sõlmitud koostöölepingu 
üheks eesmärgiks on üliõpilaste akadeemilise 
liikumise soodustamine. Lepingu 6. punkt 
ütleb: "Lepingupooled aktsepteerivad 
üliõpilaste akadeemilist liikumist kahe 
ülikooli vahel. Kokkuvõte üliõpilaste 
liikumisest teostatakse üks kord aastas, siis 
tasuvad lepingupooled oma üliõpilaste õppe 
eest ta saa rv estu se  ko rras v as tav a lt 
kokkulepitud tariifidele. Tasustatakse ainult 
registreerunud ning ülikoolide poolt 
vastastikku aktsepteeritud külalisüliõpilaste 
õpet."
Segaduse vältimiseks on paslik mainida, et 
TPÜsse tudeerima asunud EBSi tudeng peab 
kergendama oma kukrut siiski koduülikooli 
kassasse viimase poolt ettenähtud summa 
ulatuses.
TPÜ juhib 65:0
EBSist on külalisüliõpilase staatuses läbi

käinud 65 TPÜ tudengit, kellest lõviosa, 47 
üliõpilast, kuulasid innukalt professor Amo 
A l m a n n i  õ i g u s e  e n t s ü k l o p e e d i a  
loengutsüklit. Teist ja kolmandat kohta 
jag av ad  kolm e T PÜ lase osavõ tuga 
regionaalpoliitika ja strateegilise juhtimise 
õppeaine. Edetabelis järgnevad avaliku 
sektori turundus, presentatsioonitehnikad, 
läbirääkimine ja  otsustamine ning palju 
muud.
Millised on EBSi tudengite võimalused 
skoori ühtlustamiseks? Meie üliõpilane võib 
valida TPÜ programmist ükskõik millise 
huvipakkuva aine. Registreerumiseks on vaja 
täh e lep an e lik u lt jä lg id a  lep in gu lise  
koostööpartneri aineprogram m e ning 
re g is tre e r im ise  tä h ta e g u , et m itte  
otsustamisega hiljaks jääda. Tähelepanu 
tasub pöörata ka kursuse eeldusainetele, 
m ille m itteo lem aso lu  seab valiku le  
piiranguid.
V alik kursusi saab v a lid a  n ii TPÜ 
ü le ü lik o o li lis te  v a lik a in e te  kui ka 
teaduskonniti välja pakutud valikainete 
hulgast. Täiendavat informatsiooni annavad 
T PÜ  p e a m a j a  II  k o r r u s e  s t e n d ,  
õppeosakonnad ning TPÜ poolt välja antud 
õppeteatmik. Päevaõppe osakond lubas

nimetatud õppeteatmiku ka EBSile osta, et 
tudengitel oleks hõlpsam ainete valikuga 
tutvuda. Niisiis võib julgelt infot küsida ka 
EBSist.
Külalisüliõpilase staatus
Kes on külalisüliõpilane? Staatuselt on ta 
teise kõrgkooli immatrikuleeritud üliõpilane, 
kes vastavate lepete alusel saab õiguse õppida 
üht või mitut õppeainet antud kõrgkoolis koos 
tulemuste ülekandmisega kodukõrgkooli. 
Külalisüliõpilasel on kaks õigust: esiteks 
o sa led a  v astav a te  a in e te  õppetöös 
v õ rd v ä ä rse lt v a s tu v õ tv a  k õ rg k o o li 
üliõpilastega ja  teiseks kasutada vastuvõtva 
kõrgkooli raamatukogu ja saada õppetöö 
käigus jaotatavaid mateijale. Õigustega 
kaasneb kohustus täita vastuvõtva kõrgkooli 
õppetöö korralduse ja  sisekorra eeskiiju. 
Loodetavasti suureneb lähitulevikus huvi 
pakutava alternatiivse õppimisvõimaluse 
vastu, millest tõuseb kasu eelkõige muidugi 
tudengitele endile.
E B S i ü l iõ p i la s e  v o r m is t a m in e  
külalisõppele:
1. ü l i õ p i l a n e ,  v e e n d u n u d  

õppimisvõimaluse olemasolus teises

kõrgkoolis, esitab EBSi õppeosakonda 
vormikohase avalduse;

2. õppedirektor aktsepteerib õppekavale 
vastavad külalisõpingud, märkides 
av a ld u se le , m illised  õppekavas 
e t t e n ä h t u d  a i n e t e s t  k u u l u v a d  
asendamisele külalisõpingute jooksul 
sooritatud ainetega;

3. õ p p e o s a k o n n a  t ö ö t a j a  l i s a b  
aktsepteeritud külalisõpingud üliõpilase 
poolt deklareeritud semestriõpingutele, 
millest lähtuvalt arvestatakse semestri 
õppemaks;

4. üliõpilane tasub õppemaksu ning 
õppeosakond väljastab üliõpilasele 
"Külalisüliõpilase hindamislehe", mille 
alusel ta aktsepteeritakse vastuvõtvas 
ülikoolis; pärast külalisõpingute läbimist 
esitab  ü liõ p ilan e  õppeosakonda 
v astuvõ tvas kõrgkoolis tä ide tud  
"Külalisüliõpilase hindamislehe", mille 
alusel kantakse õpingud EBSi üle.

Karen Veidik

Tope!tdip)om Euroopas paneb  
proovite taiuvuspiirid

Topeltdiplom on 
tu d en gk on n a le  
su h teliselt uus 
võimalus. Vivika 
Volari edukalt 
sooritatud ette
võtmist järgivad 
viis EBSlast Eu
roopa erinevates 
ülikoolides, nen
de hulgas Marge 
Tärks- kes õpib 

Rotterdam is is.
M eiliintervjuu käigus valgustab ta 
topeltdiplomiga seotud küsimusi.

Nogayc%##/'i poolt esitatavad 
nõuded topeltdiplomi taotlemisel:

+ eeltingim useks on esim ese kolm e 
akadeemilise õppeaasta edukas läbimine 
ning väga hea inglise keele oskus, kuna 
õppekeeleks on inglise keel 

+ 7. semestril õpib üliõpilane
Tfcgesc/zoofis, omandades vajalikke 
teadmisi Mar^effng anJ 

programmis 
+ 8. semestril koostatud lõputöö peab 

põhinema konkreetsel firmal või projektil
Miks otsustasid tavalise EBSi diplomi 
asemel topeltdiplomi kasuks?
Kuna minu vanus on kõrgem keskmise 
tudengi vanusest, siis üheks ajendiks oli 
võimalikult vähese ajaga võimalikult palju 
saavutada. Väljaspool Eestit õppimine on 
s e o t u d  t ä i e n d a v a t e  j a  k ü l l a l t k i  
märkimisväärsete kulutustega, seega tundus 
topeltdiplomi variant parim.
M illised  vä ljavaated  Su lle seoses  
topeltdiplomiga avanevad?
Ah et millised väljavaated avanevad??? Eesti 
seisukohast ei oskagi praegu öelda, samuti on 
seda vara teha Eesti EL liikmeks saamise 
seisukohast lähtudes. Elame näeme... Nimelt 
ei tähenda ju euroliitu astumine veel Eestile 
vaba tööjõuturgu. Küll aga on T/ogaycAooH 
diplom praktiline Euroopa liikmesriikide 
kodanikele. Seda peetakse siin töö otsimisel 
isegi praktilisemaks, kui ülikoolidiplomit. 
Mida see minule isiklikult annab? Mulle on 
juba avanenud küllaltki ainulaadne võimalus 
osaleda projektis, mis toimub Lõuna-Aafrikas 
ja kus peab ühtlasi valmima minu lõputöö. 
Kui selle projekti raames end suudan heast 
küljest näidata, siis võib minu jaoks nii 
mõnigi uks avaneda. Aga loomulikult on 
sellest praegu veel vara rääkida.
Kas topeltdiplom annab Eesti tööturul ka 
mingeid eeliseid?

Ma vähemalt loodan seda, kuigi arvan, et 
kohalikud tööandjad ei ole topeltdiplomist 
palju kuulnud. Küll aga tajub iga firmajuht, et 
sellise kogemuse saanud tudeng omab 
kodutudengite ees konkurentsieelist. Seda 
enam, et EL uksed juba peaaegu avanenud ja 
seega nõudmine läbilöögivõimeliste inimeste 
järgi kasvab.
Kas eelnevalt oli nõutav ka mingi 
sertifikaat keeleoskuse tõestamiseks?
Eeskiijades on nõutud TOEFL testi läbimine 
EBSiga võrdses punktisummas, kuid julgen 
arvata, et kõikide vahetustudengite keeletase 
nii hea ei ole. See teeb neil eksamite läbimise 
väga raskeks. Minult isiklikult mingit paberit 
ei küsitud, kuid võibolla EBSi koordinaator 
hoolitses selle eest.
Kus ja kui kaua oled inglise keelt õppinud?
Keskkoolis, keelekursustel ja  ühe aasta 
Inglismaal. Pärast seda juba EBSis.
Kas oled oma otsusega rahul?
Selliste otsustega on alati nii, et pead võtma 
teatava riski - kõike ei ole lihtsalt võimalik 
ette näha. Samuti ei pruugi asjad, mis ühele 
i n i me s e l e  ei  me e l d i ,  t e i s e  j a o k s  
problemaatilised olla. Seega, jah, olen oma 
otsusega rahul.
Kas elu is üllatas sind
millegagi?
Üllatusi oli rohkem kui küllaga ja sellest võiks 
kohe pikalt kirjutada. Kuid kõige esimene 
neist oli vast minu jaoks üllatavalt väike 
loengute sisukus. Seda suurem oli üllatus, kui 
selgus eksamimaterjalide mahukus ja ulatus. 
Kui palju aega kulub Sul loengutes 
käim isele  ning kui palju  lõputöö  
kirjutamisele?
Loengud on üllatavalt kesised ja nende 
osakaal väike. Seega tuleb töö kõik iseseisvalt 
ära teha. Lõputöö kautamisele on aega kolm 
ja pool kuni kuus kuud. Selles osas sõltub 
pa l j u  t udengi  j a  kool i  vahe l i s e s t  
kokkuleppest, seda enam et firma leidmine on 
raske ja praktika algust ei saa alati ette 
planeerida.
Kas topeltdiplomi taotlemine nõuab palju 
pühendumist j a vaeva?
Pühendumine sõltub inimesest. On võimalik 
kergelt läbi ajada, see võib tähendada osade 
ainete läbimata jätmist ja on võimalik ennast 
täielikult kogu ettevõtmisele pühendada. 
Teise variandi puhul võib avastada palju häid 
võimalusi, mis tulevikuperspektiivis igati 
soodsad.
Missuguseid nõudeid esitatakse lõputööle?
See sõltub koolidevahelisest kokkuleppest. 
Need on erinevatele õppeasutustele natuke

erinevad. Mis puudutab EBSi ja /cAfAMy 
/TcgarcAoo/'i vahelist kokkulepet, siis peab 
lõputöö raames leidma endale firma või 
projekti, mida kohalik komisjon aktsepteerib. 
See on programmi kõige raskem osa, sest ELi 
mitte-liikmesmaana on raske kohta leida. 
Samuti on kohaleidmise eelduseks hollandi 
keele valdamine, mida kahjuks vähesed 
eestlased oma tugevaks küljeks saavad 
pidada.
Kas Hollandi oludega kohanemine oli 
raske?
Võttis ikka natuke aega küll. Elukorraldus on 
siin Eesti omast üsna erinev.
Missuguseid raskusi tekitab võõrkeeles 
õppimine?
Iga algus on raske, seega soovitan alguses 
õppimiseks rohkem aega varuda. Mateijale on 
igaks õppeaineks vähemalt 200 lehekülge. 
Tunned Sa end sealses keelekeskkonnas 
vabalt ja orienteerusid hästi?
Alguses võttis orienteerumine natuke aega, 
kuid nüüd tunnen end hästi. Sama ei saa öelda 
kõikide siinviibivate tudengite kohta.
Kas ja kui tihti on turgatanud pähe mõte, et 
j ätan kõik sinnapaika j a tulen tagasi?
Ei ole. Mitte kordagi. Mis aga puutub 
minusse, siis ei ole ma loobuja, vaid võitleja 
ning mida lootusetum olukord, seda rohkem 
üritan sellest väljapääsu leida. Samas on siin 
selliseid tudengeid, kes kohe koju tagasi 
soovisid minna, rohkem kui küllaga. Osa ei 
saa seda teha, kuna on lepingutega seotud, 
mitmed läksidki juba tagasi.
Kas oled puutunud kokku ka ootamatute 
situatsioonidega?
K ohalike riig iasu tuste  ja  pankadega 
suhtlemisel peab varuma palju kannatust, sest 
need on väga bürokraatlikud, kuna siin maal 
on 16 miljonit elanikku vastukaaluks Eesti 1,4 
miljonile.
Kas üürikorteri või ühikakoha leidmine 
valmistas raskusi?
Ei valmistanud: kool organiseeris selle ise. 
Mida varem oma soov elukoha suhtes 
avaldada, seda suurem on aga võimalus, et 
ühikas asub turvalises ja heas ümbruskonnas. 
Kui palju kulutad eluasemele ja söögile, 
milliste lisakulutustega peab arvestama? 
Eluasemele kulub keskmiselt 250-300 eurot 
kuus. Söögi puhul sõltub palju sellest, 
millised on eelistused, aga keskmiselt 150- 
200 eurot kuus.
Tuleb arvestada, et kindlustus aastaks on 
umbes 350-400 eurot: Soovitan kohalikku 
kindlustust, mis katab kõik tervise, reisi- ja 
kohtukulud. Muud kulud on juba isiklikud ja

sõltuvad vajadustest: esmatarbevahendid, 
riided, jalanõud ja muu.
Esimestel kuudel tuleb arvestada ka elamisloa 
maksudega. Pangaarve avamine võtab kuni 3 
nädalat aega, seega on hea varuda sularaha, 
sest kodumaise pangaarve kasutamine siin on 
kallis.
Kas õppimise ajal töötamine tuleb kõne 
alla?
Tuleb, kui õnnestub töökoht leida. See aga on 
üsna keeruline.
Mida soovitad oma kogemuse põhjal 
ju lg e te le , kes k avatsevad  tüürida  
topeltdiplomi suunas?
Soovitan teadvustada oma taluvuspiirid, seda 
eelkõige lähtudes kultuurilistest erinevustest 
ja ka haridussüsteemist. Hollandlased ja 
eestlased on väga erinevad ning siin on ka 
kõiki teisi rahvusi, kellega tuleb iga päev 
kokku puutuda. Proovige leida firma lõputöö 
kujutamiseks juba enne, kui avalduse EBSi 
koordinaatorile esitate.
Kas oskad välja tuua erinevusi EBSi ja 

HogascAoo/'i vahel?
EB Sis on kogu program m  rohkem  
fokusseeritud, mis tähendab, et tudengil on 
kergem olulisele materjalile keskenduda ja 
ebaoluline tahaplaanile jätta. Hollandis on aga 
haridussüsteemi põhirõhk iseseisval tööl ja 
õppejõudude ootustest võib ainult und näha. 
Tudengil, kellel on raskusi iseseisvusega ja 
kes ei suuda üksinda tööd teha, soovitan leida 
muu riigi ülikooli. Parem on valida maa, kus 
haridussüsteem sarnaneb rohkem Eesti 
omale. Tugevatele ja iseseisvatele tudengitele 
aga on Hollandi kogemus rikastav ja soovitan 
soojalt.
Mida soovitaksid EBSis muuta, toetudes 
oma kogemustele?
Arvan, et EBS on liiga paindum atu 
programmi muutuste koha pealt. Meie 
õppeosakond tahab rangelt kinni pidada 
planeeritud programmist ja  kuigi mingis 
mõttes on selles oma loogika, peaks 3.-4. 
kursuse tudengitele andma võimaluse 
asendada osad ained sellistega, mis on 
väljaspool palju parema tasemega ja mida 
kodumaal ei ole võimalik õppida.
Näiteks võiks tuua nii Prantsusm aa, 
Hispaania kui ka teiste EL liikmesriikide 
ülikoolid. Nende vahetusprogramm nõuab 
teatavat arvu ainepunkte, mitte niivõrd ainete 
kattuvust. Ja arvan, et ei valeta ega peta 
kedagi, kui väidan, et kogemuse omandamisel 
on ainetel teisejärguline tähtsus.

Karen Veidik



Kõrgharidusreform  tuubi aH:
3 + S = ! ?

3+2 õppe süsteem ist on Eesti aja
kirjanduses viim astel kuudei paiju 
räägitud. Sügisest rake nduv kõrg- 
haridusre-form toob Eu roopa ka meie 
kõrgkooli el-lu. vesties
eeiseisvatest muudatustest õppesüsteemis 
EBSi õppeprorektori Madis Lepikuga.
Euronormid
Õppesüsteemi muudatuse fooni moodustab 
globaliseeruv maailm ja ühinev Euroopa. 
Euroopa Liidu liikmesriikide poolt 1999. 
aastal vastu võetud Bologna deklaratsiooniga 
ühines ka Eesti ning see paneb paika 
kõrgharidussüsteemi üldised põhimõtted. 
Eesti seisukohalt tähendab see ühelt poolt 
samast akadeemiliste kraadide süsteemi, mis 
teeb meie ülikoolihariduse teiste riikide 
haridusega paremini võrreldavaks. Teiselt 
poolt toob see kaasa tõekspidamise, et 
kvaliteetharidus nõuab vähemalt üht semestrit 
välisülikoolis, mis omakorda pole ilma 
võrreldava haridussüsteemita võimalik. 
Eeltoodu ei tähenda sugugi Euroopa riikide 
haridussüsteemide ühtlustamist, mis pole 
kultuuritraditsioonide erinevuste tõttu 
mõeldavgi. Eri riikide kõrgharidussüsteeme 
muudetakse vaid sedavõrd, et oleks tagatud 
erinevate riikide diplomite võrreldavus ning 
üliõpilaste ja õppejõudude vaba akadeemiline 
liikumine.
Bologna deklaratsioon näeb ette ülemineku 
ühtsele süsteemile aastast 2010 ning paljudes 
Euroopa riikides pole konkreetse tegevuskava 
väljatöötamiseni veel jõutud. Eesti kui väike 
e d u k a s  r e f o r m i r i i k  a l u s t a b  uue  
õppesüsteemiga juba eeloleval sügisel.
Kui gi  uus  ü l i kool i s eadus  sä te s tab  
bakalau reuseõppe p ikkuseks 3-4 ja

magistriõppe pikkuseks 1-2 aastat on Eesti 
kõrgkoolide esindajad läbirääkimiste käigus 
jõudnud kokkuleppele, et Eesti valem saab 
o l e m a  3 + 2 e h k  k o l m e a a s t a n e  
bakalaureuseõpe, millele järgneb kaheaastane 
magistriõpe. 2002. aastal immatrikuleeritud 
tudengid lõpetavad vastavalt 2005. või 2007. 
aastal juba uue õppesüsteemi järgi.
Latt madaiamaie või hoopis kõrgemaie?
Bakalaureuseõpe lüheneb ühe aasta võrra ja 
loomulikult väheneb ka õppekava maht. 
Sellest olulisem on siiski bakalaureuseõppe 
e e s m ä r g i  ü m b e r d e f i n e e r i m i n e .  
Bakalaureuseõppe järel on lõpetaja! piisavad 
teadmised ja oskused, et alustada või jätkata 
tööalast kaijääri keskastme spetsialistina. 
Ometi eeldatakse, et
umbes 75% ning mõnel erialal ka 100% 
bakalaureusekraadi omanikest jätkab varem 
või hiljem magistriõppes, mis annab 
p õ h j a l i k u  e t t e v a l m i s t u s e  t ö ö k s  
vastutusrikkamatel spetsialisti ja  juhi 
am etikoh tadel ning eelduse jä tk a ta  
doktoriõppes.
B a k a l a u r e u s e k r a a d i g a  l õ p e t a j a t e  
konkurentsivõime sõltub nii erialast kui ka 
Eesti majanduse ja tööturu hetkeseisust. 
Arstiteaduskonna bakalaureus võib parimal 
juhul tööd saada meditsiiniõena. Ärijuhtimise 
eriala lõpetanute kohta toob Madis Lepik aga 
järgmise näite: suure tööpuudusega Taanis 
jätkab kohe magistriõppes 90% ärijuhtimise 
bakalaureustest; Norras aga, kus nõudmine 
spetsialistide järele suur, siirdub 90% 
lõpetanutest pärast bakalaureusekraadi 
omandamist tööle. Mõlemas nimetatud riigis 
kehtib ärihariduses juba praegu 3+2 süsteem. 
Nii bakalaureuse- kui ka magistriõppes

suureneb õpingute ja  väheneb lõputöö 
osakaal: bakalaureusetöö annab 20 ainepunkti 
asemel 5 ning magistritöö 20 asemel 15 
ainepunkti.
Aga mina?
Kuna tänaste ja homsete bakalaureuste ja 
magistritega võrreldes on ikkagi tegu lati 
madalamale laskmisega, võib mitmetel meist 
tekkida plaan eelseisvaid muudatusi ära 
kasutades kavala skeem iga oma elu 
kergemaks teha. Madis Lepik ei soovita 
tänastel teise ja kolmanda kursuse tudengitel 
kolmeaastast bakalaureusekraadi jahtima 
hakata, sest kolmeaastane bakalaureusekraad 
on perspektiivis ikkagi poolik haridus. Suund 
on võetud viieaastasele ülikooliharidusele, 
mida pole reaalselt võimalik omandada enne 
2 0 0 5 .  a a s t a t .  N e l j a - a a s t a s e  
bakalaureusekraadi omanike jaoks rakendub 
EBSis aga juba tänavu sügisest üheaastane 
magistriõpe.
Küsimusele, kas vastavalt Eestis levinud 
halvale tavale igasuguste muutuste vaijus 
hindu tõsta on ka kõrgharidusreformiga 
seoses oodata ainepunkti hinna tõusu, vastab 
Madis Lepik: "Õppeprorektorina pole sellele 
vastamine minu pädevuses, ent mulle 
teadaolevalt meie koolis selliseid plaane ei 
ole."
K õik tudengid on teretulnud 3+2 
reformiga seonduvatel teemadel küsimusi 
esitama oma õppeosakondades. Järgmistes 
numbrites pöördub teema
juurde tagasi.

Anders Hurt

7t/cfeng//e/rf kogub tuntust ka vätjaspoo)
Ü 1 d m u 1 j e
ayf] on hea nii 
s i s u  k u i  
ku j  u n d u s e  
osas. Lehte oli 
kerge lugeda 
ja see võiks 
ilmselt huvi 
pakkuda ka 
l u g e j  a t e l e  
v ä ljas tp o o lt 
t e i e  kool i .  
Muide, kas ja 
kus te seda

veel levitate? Kui eesmärgiks on ka tulevaste 
tudengite "kasvatamine" võiks seda ka Tallinna 
või Tartu keskkoolides ja gümnaasiumides 
levitada. Sel juhul võiks ehk kooli ja selle 
õppekava ja võimaluste tutvustust rohkemgi 
olla.
On näha, et lehte on toimetanud kogemustega 
inimene - pealkiija ülesehitus on hea, tekstidel 
on id, piltidel allkirjad ja autorid ning 
allikad on alati mainitud. Üks märkus oli vaid 
loo "Selgusid sügissemestri parimad õppejõud" 
juurde. Piltidel on õppejõud ja  all nende nimed, 
aga võõra inimesena oleks tahtnud teada ka, 
mida need tegelased õpetavad.

Kertu Saks, 
Tartu Ülikooli 

ajakirjanduse õppejõud

Muretult sihtpunkti ja tagasi!
RAHVUSVAHELINE BUSSILIIN NR. 775
TALUNN - PÄRNU - BERLÜN - HAMBURG - K!EL
Tallinn-Berliin 1360 kr 
Tallinn-Hamburg 1520 kr 
Tallinn-Kiel 1600 kr

Õpilaste soodustus 20%

Pileti saab osta TÄK Reisidest (Kadaka tee 62a, Tallinn), 
telefon (0) 650 9555

Ekspress-kaugtiini! 880 TALUNN - TARTU - TALUNN kusi juhitt boonuskaarti!
Iga boonuskaardi omanik saab 10-nda sõidu tasuta. Boonuskaart kehtib TÄK Reisid AS kaugliinidel- 
nr 56 Tallinn - Virtsu, nr 700 Tallinn - Kuressaare, nr 777 Tallinn - Viljandi ja nr 894 Tallinn - Rakvere -

www.takreisid.ee

http://www.takreisid.ee


SeitsmevõisStus ootab osatajaid!
Oilclubi korralduse! 17. martsi! TaHinna 
Spordihoones toimuv EBSi seitsmevõistius 
pakub osaiem isrõõm u nii tõsisteie  
k e r g e j õ u s t i k i a s t e i e  k u i  k a  
tugitooiisportiasteie.
Traditsiooniline EBSi seitsmevõistlus algab 
märtsi kolmandal pühapäeval kell 12.00, 
võistlema on oodatud nii tipp-, tegev-, 
tugitooli-, harrastus- kui ka õllesportlased. 
Eriti teretulnud on tüdrukud, sest neile on 
kooli jalgpalliklubi FC Team EBS välja 
pannud üllatuse. Korraldajad kutsuvad 
spordihalli ka kaasalejaid, sest aktiivsemat 
fanni ootab eriauhind.
Võistluse peakorraldaja Elina Rets soovitab 
huvilistel registreerumisega kiirustada, sest

võistlema pääseb kuni 30 tudengit, neist 10 
kohta on broneeritud neidudele.
Õlu ühes, kuul teises käes
"Eelmise aasta võistluse järel kasvas huvi 
tänavuse mõõduvõtmise vastu tunduvalt, sest 
nähti, et üritus on igati lahe ning aitab 
mõnusalt päeva sisustada," selgitas Elina. 
"Samuti pelgasid paljud eelmisel aastal, et 
võistlema tulevad tugevad kergejõustiklased. 
Tegelikult asusid starti tavalised tudengid, 
kellest paljudel polnud kergejõustikuga 
varem mingisugust pistmist."
Kui võitjaks tulnud Rait Pallo kogus 4216 
punkti, siis viimaseks jäänud sportlane sai 
veidi üle 1000 punkti.
"Olgu tippudega, kuidas on, kuid põhiline on

ise üritusest rõõmu tunda," märkis mullu 
võist!ejaterivi tagumisse ossa jäänud Erki 
Nukk. "Mina nautisin üritust täiel määral: 
pärast sooritust lonks õlut ja  siis edasi!" 
Mullusel võistlusel võis näha sedagi, kuidas 
koos õllepurgiga õnnestus kuuli tõugata.
Elina Rets rõhutas, et kuigi üritus on 
meelelahutuslik, püüavad kõik osalejad 
endast siiski maksimumi anda.
Teivashüpe on väljajäetud
T rad its io o n ilin e  se itsm ev õ istlu s  on 
kohandatud tudengitele meelepärasemaks 
kavast puudub teivashüpe, mis on asendatud 
200 meetri jooksuga. "Enamik EBSi 
tudengeid pole ju teivast kordagi käes 
hoidnud, sestap võib kergesti õnnetusi

juhtuda," põhjendas Elina. "Ülejäänud aladest 
on ilmselt huvitavaim 60 meetri tõkkejooks. 
Eelmisel aastal seisatus kogu hallis elu, kui 
ebsikad tõkkeid ületama asusid... selline 
tõketekolin oli."
Võistluspäeva esimese alana toimub 60 
meetri jooks, millele järgnevad kaugushüpe, 
200 meetri jooks, kõrgushüpe, 60 meetri 
tõkkejooks, kuulitõuge ning viimase alana 
1000 meetri jooks.
Lisainformatsioon: www.burgeen.xxi.ee 
Registreerumine: oilclub@ebs.ee

Peeter Telling

Stovakkia suusareisi 
k r o o n i k a

sööma, et tüütuks 
muutunud nuudlitele 
ja  pa k i s u p p i d e l e  
mi ngi t  vahe l dus t  
leida. Õhtu saabus 
ü lem eelikus tu jus 
pu h k a j a t e l  l ausa  
lenneldes.

l e m m i k u k s .  
L u m e r o h k e t e  
n õ l v a d e  v a h e l  
ase tses a rv u k a lt 
baare ja kohvikuid, 
kus mõned lausa 
terve päeva veetsid. 
A drenaliini lisas 
võim as hüpekas, 
k u s t  j u l g e m a d  
t e i s t e l e  o s k u s i  
demons t r eer i s i d .  
Õhtu möödus kas 
saunas lõõgastudes 
või kinos

2 filmi nautides 
n i n g  b a a r e  
külastades.
Neljas päev veedeti .ÄMMa suusakeskuses 
väga kannides ilmastikutingimustes, sest 
paistis ere päike, puhus tuul ning mäed olid 
jäised. See pani proovile ka kõige profimate 
suusatajate oskused, nii mõnigi algaja loobus 
päris tippu minemast.
Viiendal päeval sõideti taas Xro/M&ac/;'; 
keskusesse, et nautida täiel rinnal viimase 
päeva võlusid ja võtta viimast. Õhtuks 
korraldati mõnus ja meeldejääv lõpupidu, et 
hommikul jälle koduteed alustada. Tagasiteel 
külastati Ja-yna keskuse lähedal asuvaid 
koopaid. Kooparada oli ligi ühe kilomeetri

pikkune, mis paljusid väga väsitas, kuid 
samas ka huvi ja  põnevust pakkus. Edasi 
suunduti tervaalvete basseinidesse, kus oli 
kolm erinevat välibasseini temperatuuridega 
40, 22 ja 19 kraadi. Kodutee möödus 
rahulikult j a viperusteta.
Kõik kes reisil osalesid jäid väga rahule ning 
lubasid, et kindlasti toimub ka suusareis 
" S l o v a k k i a  2 0 0 3 . "  H u v i l i s t e l e  
informatsiooniks võib öelda, et seltskond on 
lõbus, alkohol odav ning mäepiletid õige pisut 
kallimad kui meie Kuutsemäel.

Lühike suusareisi kroonika näitab, et 19. 
jaanuaril võtsid vaprad ebslased ette 
järjekordse teekonna Slovakkia karmide 
mägede suunas. Tagasi jõudsid tudengid 
juba põneva seikluse võrra rikkamalt sama 
kuu 26. päeval.
Esimene päev ning öö möödusid bussis 
hoogsa laulu ja  viinavõtu saatel nagu 
suusapuhkusele ikka kombeks. Peale rasket 
reisi seadsid usinamad sportlased kohe 
sammud esimese mäe suunas, et tehnika sisse 
haijutada. Ülejäänud vägilased tormasid 
kohalikku suurim asse linna 
uudistama ning restorani korralikku toitu

Elam ine oli igati 
korralik: kahesed toad 
varusta tud  um bes 
paariküm ne aasta 
vanuste raadiotega, 
kust sai kohalikku 
m uusikat nautida. 
Lisaks oli igas toas ka 
vann, mis väsitava 
spo rd ipäeva  jä re l 

mõnusat lõõgastust pakkus. Hotellist ei 
puudunud ka kasiino, ööklubi ning viimasel 
korrusel asuv striptiisibaar C/M&, mis nii 
mõnedki meie mehed sinna meelitas.
Teine päev algas väga varakult, sest peale 
7.00 alanud hommikueinet seati sammud 
s uu s a k e s k u s e s s e  P/ eyo.
Kõrgeimasse tippu küll sel päeval ei pääsetud, 
ku id  lõ pp kok ku võ ttes  rahul dut i  ka 
väiksemate nõlvadega.
Kolmandal päeval külastatud XrcTM&acA'i 
suusakeskus sai kohe kõikide eestlaste

http://www.burgeen.xxi.ee
mailto:oilclub@ebs.ee


11. veebruaril tähistasid EBSi Hiina 
magistrandid hobuseaasta tulekut restoranis 
Orient sest vana aastat on Eestis kombeks 
peoga ära saata. Hiinas võetakse uut aastat 
vastu olles 20 päeva kodus oma pere keskel. 
Idamaade kalendri järgi algas 4700. aasta 12. 
veebruaril kell 9.42, Hiina pinnal aga kuus 
tundi varem. Seega langesid musta hobuse 
aasta tulek ja Eesti rahvakalendri püha - 
vastlapäev - kokku. Hobune on oma 
iseloomult uhke, vaba, isepäine ja sõltumatu

olend. Armastades seiklusi, tormab hobune 
esimesel võimalusel avastama uusi maid ning 
proovima kõike senitundmatut.
Hiina uusaasta saabub nagu vastlapäevgi igal 
aastal eri kuupäeval, sest päevi arvestatakse 
kuukalendri järgi. Must hobune valitseb 1. 
veebruarini 2003, kus ta peab ruumi tegema 
vagurale m ustale lam bale. Järgm ine 
hobuseaasta tuleb 12 aasta pärast, järgmine 
musta hobuse aasta aga alles 60 aasta 
möödudes.

 ̂ Tudeng, teia oma tutevik!
Kerge öelda, aga raske teostada? Kas ikka 
on? Hmseit mitte, kui käia silmad lahti ning 
pidevalt otsida. Üheks võimaluseks ideede 
teostamise! on külastada 5. märtsil Eesti 
N ä itu ste  m essik esk u ses  to im u va t  
personaiimessi
Rahvusvaheline üliõpilasorganisatsioon 
BEST-Estonia on tudengitele suunatud 
kontaktprojekti elluviimise ja arendamisega 
tegelenud juba 12 aastat. Projekt

koosneb lisaks personalimessile 
veel infokataloogist ning neid toetavast 
koduleheküljest. Kolm valdkonda, millel 
kõigil ühine eesmärk - aidata tudengil leida 
oma tulevik!
Tudeng, kes siseneb 5. märtsil Eesti Näituste 
messikeskusesse, ei saa üksnes teada,

milliseid töö- ja praktikakohti ettevõtted 
pakuvad, vaid laiendada ka oma silmaringi 
tööjõuturuga seonduvates küsimustes. Selle 
teostumiseks on käesoleval aastal laiendatud 
seminaride- ja loenguteprogrammi. 
On/fne'i loeng "Praktikant = tapeet tööandja 
seinal?" või Tallinna Ülikoolide Väitlusklubi 
poolt läbiviidav väitlus teemal "Valitsus usub 
tudengi kõikvõimsusesse!", on ainult kaks 
näidet selle kohta, mis messil tegelikult 
toimuma hakkab. Ka Eesti Kaubandus- 
Tööstuskoja läbiviidav "F/
Prograwa Je 7ra&a/o", milles Eesti tänased 
tipud osalevad tööintervjuul, ei ole veel kõik.
Lisaks Eesti ettevõtetele on messil esindatud 
ka kaks rahvusvahelist suurfirmat: Procter & 
Gamble ning Unilever Baltic. Mõlema 
töö ta jasko nd  ul atub ül emaai l mset es

struktuurides saja tuhandeni ning miks mitte 
alustada oma rahvusvahelist karjääri läbi 
firmade balti esinduste. Hea on tõdeda, et oma 
soovist tudengeid tööle võtta on teatanud ka 
riiklikud asutused, kellest messi! osalevad 
Politseiamet ja Rahandusministeerium.
Tööandjate kohta, kes on nõus tudengitesse 
investeerima, neid tööle võttes ja koolitades, 
leiab informatsiooni ka 19. veebruaril 
ilmunud infokataloogist, milles esindatud ligi 
30 ettevõtet. Kataloogi 2500 eksemplarist 
suurem osa saadetakse postiga lõpetavatele 
tudengitele. Teistel on võimalik nimetatud 
kataloogi sirvida kooliraamatukogus või osta 
10 krooni eest messilt. Kuna messil müüki 
tulevate kataloogide arv on piiratud, siis on 
soovi t av see ee l neva l t  br onee r i da  
veebileheküljel www.vt2002.ee.

oostöös CV-On/we'ga on mainitud leheküljel 
korraldatud küsitlus, mille eesmärgiks on 
teada saada, kuidas tudengid suhtuvad 
praktikasse ning m illised probleemid 
kaasnevad praktikakoha leidmisega.
Niisiis, kohtu oma tulevase tööandjaga messil 
Fof/ 5. märtsil kella 10-17 Eesti
Näituste messikeskuses. Sissepääs on 
kõikidele tudengitele tasuta ning ettevõtete 
tutvustusi, lisainformatsiooni toimuvate 
presentatsioonide ja seminaride kohta leiad 
koduleheküljelt www.vt2002.ee.

Mihke! Nurm 
BEST-Estonia

http://www.vt2002.ee
http://www.vt2002.ee


Terrarium meetitas kaunitaride 
ja tuaiettruumidega

Sõbrapäeva õhtul said kõik EBSiased 
võimatuse nautida 2T?rraarM*wMs mõnusat 
se itsk o n d a , m u u sik at ja kauneid  
tüdrukuid, sest toimus kooli iga aastane 
vaientinipäeva pidu, mis tipnes EBS 
kaunitari valimisega.
Hiljuti avatud klubi meelitas omakorda ligi 
mitmeid uudistajaid. Avarus, erinevad baarid 
ja juba ajakirjandusest kuulsust omandanud 
läbipaistvad peeglitega tualettruum id 
tekitasid TerraTiMTm.s palju elevust. Ka pidu 
sai hoo sisse juba üsna alguses, sest rahvast 
tuli palju ja mõnusate tantsupauside vahele 
v õ i s  n a u t i d a  v ä g a g i  t a s a v ä g i s t  
missikonkurssi.
Erinevates kategooriates võistlesid kuus 
tüdrukut: Grete Tamm, Merle Heinmaa, Kelli 
Saaren, Dea Hüvonen, Anika Kirs ja Elis 
Hermel. Esimesed neli neiut õpivad võõrkeeli 
ja ärikorraldust, Anika rahvusvahelist äri ning 
Elis avalikku haldust. Kõik võistelnud kaunid 
piigad on praegu esimesel kursusel.
Alustati kiire ja särtsaka tantsushowga, 
millele järgnes igaühe isikupära paljastav 
fantaasiavoor. Loeti luuletust, lauldi, tantsiti

ning ei puudunud isegi m ustkunst. 
Bikiinivooru asendas tantsuprogramm 
"Suvi", kus tüdrukud meheks riietunud 
eelmise aasta missi Kristiina Varest igaüks 
omal moel võrgutada püüdsid. Viimases ehk 
ametlikus voorus kandsid kaunid neiud 
rõivaid Bastioni kevadkollektsioonist. 
Sponsoreid oli mitmeid ning kõik olid omalt 
poolt ka auhindu välja pannud, Simpeli 
k õ n e k a a r t ,  t a s u t a  a e r o o b i k a  j a  
õppemaksusoodustus on mõned näited neist. 
Kaunitar krooniti alles kella kahe ajal öösel, 
peale mida said raske võistluse läbinud 
tüdrukud lõpuks ka ise tõeliselt pidu nautida. 
EBS kaunitari tiitli võitis Grete Tamm, 
esimeseks printsessiks sai tema kursuseõde 
Dea Hüvonen ning teiseks printsessiks Anika 
Kirs. Lisaks žüriile valisid oma lemmiku nii 
EMT, 7err<3r;'M7?! kui ka publik. EMT 
lemmikuks sai Kelli Saaren, 
lemmikuks aga Grete Tamm. Publik päijas 
oma lemmikuteks Grete Tamme, Kelli 
Saareni ning Merle Heinmaa.

Kadri Lindpere
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Kas EBS on mtriigide pesa?
Lehetugejat tekib õigustatud küsimus, kas 
kuttustik erakoo) EBS on tegetikutt intriigide, 
konftiktide ja ptagiaadi pesa?
Õppeaasta esim ene number tõi avatikkuse 
ette magistrandide ja EBSi juhtkonna tüti, 
jaanuaris jõudis tugejani kirjetdus siinse 
tudengi tStC-kaardi vahetamisega seotud 
kannatuste rajast ning peotäis ütiõpitaste 
negatiivseid arvamusi kootist, mis hakkasid 
teravait sitma ütdise kiiduiauatu keskei. 
Käesoiev number rabab manõõverduste 
t a g a m a a d e g a  o m a v a t i t s u s e s  n i ng  
ütiõpitaseetika rikkujatega.
Lühike vastus on: konftiktid tekivad ühisest 
huvist ja see , et neist itustamata ning 
erapootetutt kirjutatakse, näitab EBSi tugevust 
ning arenem isvõim etust. Eesti ühiskonnas, 
kus 90% rahvast väriseb töökoha, sissetuteku 
ja maine kaotuse hirmust, on avameetsus ja

otsekohesus koos kaine m õistuse ning 
ta s a k a a tu s ta tu s e g a  sa a n u d  o m a e tte  
väärtuseks. Väärtuseks, mis suudab meid 
muuta gtobatiseeruvas maaitmas võitjateks. 
Küsige endatt, kas te tahaksite o)!a kaotajate ja 
argade poote), kes ei püüagi midagi otukorrast 
arusaamiseks ning sette muutmiseks ette 
võtta? Vaevatt. Seetõttu avatdage jutgett oma 
arvamust, hetistage, meitige ja kirjutage, 
Rvcfengz/eM on setteks õige koht.

TUDENGtLEHT OOTAB S!NU ARVAMUS!
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Interviews Gaiore
In this issue of "Tudengileht" readers can find three 
interviews with three very different people: Amo Almann, 
Anto Liivat and Marge Tärks.
Professor Amo Almann the brightest star in EBS's public 
administration sky talks about things both past and present 
including: his student years in the late 60s and his speech 
writing experience at the end of the Soviet era for Arnold 
Rüütel.
Anto Liivat, the young man who found himself the vice 
president of EBS student government talks about his 
background and why he chose EBS and public 
administration.
Marge Tärks, shares her thoughts on the double degree 
program and what it means for her. She also delves into the 
practicalities of studying abroad, providing some advice and 
the usual tips and tricks required for successful living

3 + 2 = Confusion on a Grand 
Scaie?!
Another step in the reorganization of higher education in 
Estonia is taking place in the implementation of the 3 
(bachelors') + 2 (masters') system. Estonia is heading for the 
EU and standards of education have to be standardized if 
students are to move freely between universities. EBS is 
ready, are you?

Snowy Mountains and Track 
and Fieid
In this issue you can also read all about the annual EBS 
students outing to the mountains of Slovakia - the sights, the 
sounds, the people and the snow. And if you didn't make it to 
the mountains or snow just isn't your thing, then the EBS 
Heptathlon is just around the comer (March 17*).

intrigues in the Corridors of 
EBS
Simple confusion or intricate intrigues woven by hardened 
bureaucrats? People being side-stepped and promises being 
broken is this the beginning or the end?

Makroökonoomika on absurdisugemetega rahvustik jant.
Vaadake, ma räägin sellest, mis on seaduses, mitte mis on loomulik. 
Vastuväidete põhitõde on see, et tee kõike teiste kaudu!
Kui töö on kitjalik, siis on soovitatav, et see oleks kirjutatud loetavalt. 
Mina ütlen ka vahel lollusi, ärge usaldage!
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Teretulnud on uued lauljaid kõikidesse häälerühmadesse. Proovid 
toimuvad esmaspäeviti ja neljapäeviti keH 19.00 ruumis 117, EBSi majas 
Lauteri 3, kontakttelefon 05201280. Lauljate! võimalik saada stipendiumi 
kuni 10% ulatuses, lisaks sellele ootab lauljaid mõnus seltskond, muusika, 
reisid ning esinemised
Ühtlasi on avatud konkurss koorivanema kohale. Koorivanema 
stipendium
on 30% õppemaksusummast. Ametikirjelduse ja
kandideerimistingimused
saab kirjutades aadressile segakoor@lists.ebs.ee

mailto:segakoor@lists.ebs.ee

